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تکذیب برگزاری آزمون »یوس«
زیر نظر سازمان سنجش

رئیس مرکز المپیاد دانشــجویی و امور آزمون های بین الملل سازمان سنجش 
آموزش کشــور برگزاری آزمون »یوس« توسط ســازمان سنجش و یا تحت 

نظارت این سازمان در اسفندماه را تکذیب کرد.
غلامرضا یادگارزاده، رئیس مرکز المپیاد دانشجویی و امور آزمون های بین الملل 
سازمان سنجش با بیان اینکه اطلاعیه آزمون هایی که توسط سازمان سنجش 
برگزار می شود، در درگاه اطلاع رسانی ســازمان سنجش به اطلاع داوطلبان 
خواهد رســید، افزود: در حال حاضر مجوزی برای برگزاری آزمون یوس صادر 

نشده و نظارت این سازمان بر برگزاری این آزمون صحت ندارد.
وی افزود: براســاس مصوبه ۷۹۸ شــورای عالی انقلاب فرهنگی مســئولیت 
ساماندهی، هماهنگی، نظارت و صدور مجوز آزمون های بین المللی به سازمان 
ســنجش آموزش کشور واگذار شده اســت و خبر برخی رسانه ها و مؤسسات 
خصوصی از برگزاری  و یا نظارت سازمان سنجش بر برگزاری آزمون یوس در 

اسفند ماه تکذیب می شود.
گفتنی اســت، آزمون »یوس« آزمون ورودی دانشــگاه ها و مؤسسات آموزش 
عالی کشور ترکیه محسوب می شود و در برخی اخبار اعلام شده است که این 

آزمون ۲۱ اسفندماه سال جاری برای نخستین بار در ایران برگزار می شود.

تاکید سازمان جهانی بهداشت بر کاهش مصرف نمک
ســازمان جهانی بهداشــت )WHO( در گزارش تازه ای درباره فواید کاهش 
مصرف نمک برای ســلامتی اعلام کرد: جهان در حال دور شدن از هدف خود 
برای کاهش ۳۰ درصدی مصرف نمک در ســطح بین المللی تا ســال ۲۰۲۵ 

است.
به گزارش ایسنا به نقل از شبکه خبری بی بی سی، در این گزارش تاکید شده 
اســت که اگرچه تمام ۱۹۴ کشور عضو WHO به هدف تعیین شده در سال 
۲۰۱۳ متعهد شدند اما فقط ۵ درصد از کشورهای عضو این سازمان با اجرای 
سیاست های اجباری و جامع، توانسته اند کاهش مصرف سدیم را عملی کنند.

کارشناســان این سازمان در گزارش مزبور خاطر نشان کرده اند: این پیشرفت 
کُند بوده و تنها چند کشور توانسته اند مصرف سدیم را کاهش دهند اما هیچ 

کشوری نتوانسته به طور کامل به هدف تعیین شده دست یابد.
به گفته موسسه ســنجش و ارزیابی سلامت، سدیم یک ماده مغذی ضروری 
است اما مصرف بیش از حد آن خطر ابتلا به بیماری های قلبی، سکته مغزی 
و مرگ زودرس را در افراد افزایش می دهد و هر ساله باعث حدود دو میلیون 

مرگ زودهنگام در سراسر دنیا می شود.
در حالی که منبع اصلی ســدیم، نمک خوراکی )سدیم کلرید( است اما طعم 

دهنده های دیگری مانند سدیم گلوتامات نیز از جمله این منابع هستند.

ویژه

سلامت

با همدلی آرامش را به مدارس بازگردانیم

عوارضروانیمسمومیتسریالیدانشآموزان

رئیس پلیس راهور تهران:

۴۰ درصد بار کل کشور وارد پایتخت می شود

واکنش خزعلی به حواشی کلیپ پخش شده و شائبه »لب زدن«

روانشناس و اســتاد ممتاز دانشگاه تهران با تاکید بر اینکه 
پیامدهای روانشناختی و اجتماعی مسمومیت های سریالی 
دانش آموزان در مدارس صدها برابر بیشتر از مشکل ایجاد 
شده اســت، گفت: این پدیده حساسیت ها را بیشتر کرده 
است و از این رو باید کادر مدرسه با همکاری اولیاء و مربیان 
و از طریق همدلی، آرامش را در دانش آموزان نهادینه کنند.
»غلامعلی افروز« در گفت وگو با ایســنا، با اشاره به نگرانی 
خانواده ها و دانش آموزان نسبت به مسمومیت های سریالی 
دانش آموزان در مدارس، اظهار کرد: این پدیده عصبانیت، 
تعارض، افســردگی، پریشــانی، کوفتگی فکری و ذهنی را 
بــرای دانش آموزان و خانواده ها به همراه آورده اســت، از 
این رو باید کاری کنیم تا خانواده ها احساس آرامش کنند و 
همدلانه در کنار معلمان به کاهش اضطراب دانش آموزان 

کمک کنند.
وی هشــدار داد: پیامدهای روانشناختی این قضیه جدی 
اســت. می توان گفت اساسا اختلال پیش آمده یک مساله 
روانشــناختی و زیستی اســت که حتی اگر یکی دو نفر از 
دانش آموزان در هر مدرسه ای درگیر آن شده باشند باعث 

می شود باقی دانش آموزان و خانواده ها متاثر ازآن شوند.
این اســتاد ممتاز دانشگاه تهران در عین حال خاطر نشان 
کــرد: در حال حاضر خانواده ها متاثر شــده اند و ترســها 
و نگرانی هایــی دارند. البته اینکه بگوییم بیمارســتانها پر 
شــده از دانش آموزان اغراق است و معاندین نظام همین 

را می خواهند. اینکه برخی می گویند کار خود دولت اســت 
چون نمی خواهد دختران مدرســه روند هم اشــتباه است. 
۷۰ درصد دانشــجویان کارشناســی و کارشناسی ارشد ما 

در رشــته های مختلف را خانم ها تشکیل می دهند. حدود 
۶۰ درصد معلمان آموزش و پرورش زنان هســتند و کسی 
نمی تواند به جمهوری اســلامی این تهمت را بزند که برای 

خانم ها محرومیت آموزشــی می خواهد. وی افزود: مدرسه 
حق تمام دانش آموزان اســت. سهم حضور دختران ما در 
دانشــگاه به نسبت جمعیت کشــور از آمریکا و انگلستان 
بیشتر است. نسبت حضور خانم ها در دانشگاه های ایران از 
نسبت حضور زنان در دانشگاه های انگلستان، فرانسه، آمریکا 
و استرالیا و نیز به نسبت جمعیت این کشورها بیشتر است. 
در کمتر کشــوری این نســبت را پیدا می کنیم. قریب به 
دو برابر انگلستان، دانشــجوی زن در مقاطع کارشناسی و 
کارشناسی ارشد و نیز دکترا به نسبت جمعیت کشور داریم 

و این افتخار ما است.
افروز در ادامه به بیان نکات روانشــناختی برای آرامبخشی 
دانش آموزان پرداخت و اظهــار کرد: معلمان باید با مدیر 
همراهی و همدلی کنند. برای مثال هر مدرســه می تواند 
والدیــن و دانش آموزان را دعــوت کند و برای آنها توضیح 
دهند که چنین اتفاقی در کشور رخ داده و برای جلوگیری از 
رخداد آن در مدرسه مذکور چه اقداماتی لازم است صورت 
گیرد. از آنجا که تاثیر این پدیده بیشتر روانشناختی است، 
ارائه این توضیحات و همدلی بین اولیاء و مربیان آرامش را 
ایجاد می کند. این روانشناس با اشاره به نزدیکی عید نوروز 
و لزوم حاکم شــدن آرامش درون خانواده ها، متذکر شــد: 
توضیحات یاد شده باید با کلام زیبا و امید آفرین به والدین 
و دانش آموزان بیان شود. اولیاء و مربیان با آرامش با دانش 

آموزان صحبت کنند تا اضطراب دانش آموزان از بین برود.

رئیس پلیس راهــور تهران بزرگ، تاســیس 
شــهرک های باربــری در خــارج از محدوده 
شهری پایتخت را یکی از راهکارهای مهم برای 
کاهش آلودگی هوای ناشی از تردد بیش از حد 
خودروهای ســنگین در تهران دانست و گفت: 
در حال حاضر ۴۰ درصد بار کل کشــور وارد 
تهران می شود و ۳۰ درصد آن دوباره از پایتخت 
به ســایر نقاط کشور توزیع می شود. برای حل 
این معضل، باید شــهرک هایی را ایجاد کنیم 
که در خارج از شــهر تهران قرار داشته باشند 
و توزیع بار مربوط به سایر نقاط کشور در آنها 
انجام شود تا دیگر کامیون ها و تریلی های حامل 

بار شهرهای دیگر وارد پایتخت نشوند.
به گزارش خبرنگار ایلنا، تردد شبانه کامیون ها 
و تریلی های باربری در شهر تهران طی سال ها 
به عنوان یکی از اصلی ترین علل آلودگی هوای 
پایتخت به شــمار رفته اســت. آبان ماه ۹۶، 

عیسی کلانتری، رئیس وقت سازمان حفاظت 
محیط زیســت سهم تردد شــبانه خودروهای 
ســنگین در آلودگی هوای تهران را ۳۰ درصد 
اعلام کرد. در آخرین ســیاهه انتشار آلودگی 
هوای تهران در سال ۹۸ نیز سهم خودروهای 
دیزلی در تولیــد ذرات معلق زیر ۲.۵ میکرون 
به عنوان اصلی ترین آلاینده هوای پایتخت، ۳۵ 

درصد اعلام شد.
امســال، زهــره عبادتی،  همچنین دی مــاه 
معاون محیط زیست انسانی اداره کل حفاظت 
محیط زیســت اســتان تهران گفته است که 
بســیاری از خودرو های ســنگینی که شبانه 
وارد تهران می شــوند و باک هــای خود را در 
خارج از شــهر پر می کنند، مشغول سوزاندن 
سوخت های غیراستاندارد هستند. علت اصلی 
تردد بیش از حد کامیون ها و ســایر خودرهای 
ســنگین در تهران این است که بخش اعظمی 

از مراکز توزیع بار و کالا در ســطح کشــور در 
پایتخت متمرکز شده اند؛ به نحوی که به ویژه 
در مناطق جنوبی تهران شاهد تجمع بسیاری 
از شــرکت های باربری هســتیم که به صورت 
شبانه روزی تعداد زیادی از خودروهای سنگین 
و بعضا فرســوده در آنها تردد می کنند و باعث 
تشدید آلودگی هوا می شوند. براساس آمارهای 
پلیس راهنمایی و رانندگی تهران بزرگ، حدود 
۴۰ درصد بار کشــور ابتدا به پایتخت می آید و 
تنها ۱۰ درصد از آن در سطح شهر تهران توزیع 
می شــود و ۳۰ درصد دیگر، از تهران به سایر 

نقاط کشور فرستاده می شود.
این یعنی بخش زیــادی از آلودگی هوایی که 
تهرانی ها متحمل می شوند، صرفا به خاطر آن 
اســت که سیستم توزیع بار بســیاری از نقاط 
کشــور در پایتخت متمرکز شــده است. این 
نکته ای است که سردار محمدحسین حمیدی، 
رئیس پلیس راهور تهران بزرگ در گفت وگو با 
ایلنا روی آن دست گذاشت و اظهار داشت: ما 
بــرای حل معضل تردد بیش از حد کامیون ها، 
تریلی ها و ســایر خودروهای ســنگین مربوط 
به باربری در سطح شــهر تهران، باید کاری را 
انجام دهیم که در سراســر دنیا انجام می شود، 
یعنی باید توجه داشــته باشیم که در بسیاری 
از شهرهای بزرگ دنیا، شهرک های باربری در 
خارج از سطح شهر مستقر شده اند و در تهران 
نیــز باید چنین کاری انجام شــود. یعنی باید 

شهرک هایی را ایجاد کنیم که در خارج از شهر 
تهران قرار داشــته باشند و توزیع بار مربوط به 
ســایر نقاط کشــور در آنها انجام شود تا دیگر 
کامیون ها و تریلی های حامل بار شهرهای دیگر 

وارد پایتخت نشوند.
وی افزود: درباره بارهای مربوط به خود شــهر 
تهران نیز باید زیرســاخت هایی را ایجاد کنیم 
که بارها به صورت ریلی وارد شهر شوند. البته 
احداث زیرساخت های ریلی انتقال کالا به داخل 
شهر و تاسیس شهرک های باربری در خارج از 
شهر، قطعا به هزینه، مطالعات و اقدامات فنی 
و عمرانی بسیاری نیاز دارد که باید در سطوح 
کلان مدیریتی کشور برای آن برنامه ریزی شود.
باید نگاه انسان محور بر توسعه شهرها 

حاکم باشد 
حمیدی در پاسخ به سوال دیگر خبرنگار ایلنا 
مبنی بر این که بــا توجه به اعلام کمبود ۱.۵ 
میلیون جای پارک در تهران توســط اعضای 
شــورای شهر و با توجه به این که طی مسافت 
و صرف زمانی طولانی برای یافتن جای پارک 
توسط رانندگان عملا باعث تشدید بار ترافیکی 
شهر می شود، پیشــنهاد پلیس برای حل این 
معضل چیست، توضیح داد: تامین پارکینگ به 
اندازه کافی در سطح شهر تهران یک ضرورت 
اســت و متاســفانه در حال حاضر شهروندان 
همــه روزه در بســیاری از خیابان هــا و حتی 
کوچه ها نمی توانند جای مناســب برای پارک 

خودرو پیدا کنند. رئیس پلیس راهور پایتخت 
ادامــه داد: با توجه به این کــه از ابتدا رویکرد 
توسعه شهری در تهران و سایر شهرهای کشور 
با نگاه خودرومحور صورت گرفته است و فضا را 
بیش از آن که به انسان ها بدهیم، به خودروها 
داده ایــم، اکنون گرفتــار چنین مصیبت هایی 
شده ایم؛ به نحوی که نه تنها فضای لازم برای 
تردد خودروها را نداریم، بلکه جای کافی پارک 
خودروها هم در شــهرهایمان وجــود ندارد و 
حتی در کلانشــهرهایی مثل تهران، آلودگی 
هوا ســلامت عمومی شــهروندان را به خطر 
انداخته است. در چنین شــرایطی حتما باید 
نگاه خودرومحوری در شهرهای ما تغییر کند 
و هزینه تــردد خودروهای شــخصی افزایش 
یابد، البته به شــرط آن کــه ابتدا حمل و نقل 
عمومی در سطح شهرها به اندازه کافی توسعه 
پیدا کرده باشد.وی در پایان تصریح کرد: وقتی 
نگاه خودرومحوری از شــهرها دور شود و با به 
حداقل رساندن توسعه های خودرومحور، نگاه 
انسان محوری حاکم شــود، عملا میزان تردد 
خودروها در ســطح شــهر نیز کاهش خواهد 

یافت.
با این اتفاق، معضل کمبود جای پارک نیز حل 
خواهد شــد و اگر بازهم هنــوز مقداری دچار 
کمبود جای پارک باشــیم، می توانیم با خیالی 
آســوده تر برای تامین پارکینــگ خودروهای 

حداقلی در حال تردد، برنامه ریزی کنیم.

معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهوری، درباره حواشی 
کلیپ پخش شــده از وی با صدای مترجم و شــائبه »لب 
زدن« وی گفت: فیلم ارسال شده ما به سازمان ملل به زبان 
فارسی بود اما از سازمان ملل ایمیل فرستادند که نمی توانیم 
ایــن ویدئو را با دو صدا پخش کنیم و باید صدای فارســی 
حذف شود و ما مجبور شدیم صدای فارسی را حذف کنیم.
به گزارش ایسنا، انسیه خزعلی با حضور در برنامه صف اول 
شبکه خبر ســیما به ارائه توضیحاتی در خصوص اقدامات 
ایــن معاونت در حــوزه زن و خانواده و نیز حواشــی پیام 
ویدئویی ارســال شده وی به ســازمان مل به مناسبت روز 
جهانــی زن پرداخت و اظهار کرد: پس از پخش این ویدئو، 
دروغ و شایعه ای پخش کردند. برای اینکه اصل موضوع را 

در حاشیه قرار دهند بحث لب زنی و... را مطرح کردند. این 
نشان دهنده سخیف بودن و دست خالی بودن افراد معاند 
اســت چراکه از آنجا که هیچی ندارند این مطالب را پخش 

می کنند.
وی درباره ضرورت ارسال این ویدئو به سازمان ملل، توضیح 
داد: خواستیم به گوش جهانیان لغو ظالمانه عضویت ایران 
در کمیسیون مقام زن را برســانیم که خلاف قانون انجام 
شد. ایران را از حق رای محروم کردند؛ اگرچه امکان شرکت 
و رســاندن صدای ما وجــود داد و با وجود اینکه ویزا به ما 
ندادند ما به صورت مجازی سعی کردیم پیاممان را برسانیم.
خزعلی با بیان اینکه نمی خواهند بگذارند صدای پیشرفت 
زنان ایران به گوش جهانیان برســد، افزود: البته بسیاری از 

موارد در خصوص پیشرفت زنان سال قبل در سازمان ملل 
مطرح شــد. بالاخره ما باید در مجامع بین المللی باشیم و 

حقیقت را به گوش جهانیان برسانیم.
معاون امور زنان و خانــواده رئیس جمهوری، در خصوص 
شائبه های مطرح شــده پیرامون ویدئو مذکور، یادآور شد: 
پارســال هم همیــن کار را کردند. پارســال ملاقات چند 
جانبه ای داشتیم که پرچم مالدیو پشت سر من بود. گفتند 
»وطن به خطر افتاد« و »غیرت وطنی کجا رفته« اما نهایتا 
مشخص شــد هر کسی آنجا صحبت می کند پرچم مالدیو 
پشت سر او قرار دارد و درواقع این یک قاعده است. امسال 
نیز پس از پخش ایــن ویدئو تلاش کردند نگذارند خبر ما 
پخش شــود و دروغ هایی را منتشــر کردند اما خیلی زود 

دروغ رو می شــود. وی با بیان اینکه فیلم ارســال شده به 
ســازمان ملل به زبان فارسی بوده اما از سازمان ملل ایمیل 
فرستادند که نمی توانیم این ویدئو را با دو صدا پخش کنیم 
و باید صدای فارسی حذف شود و از همین رو مجبور شدیم 
صدای فارسی را حذف کنیم، تاکید کرد: پیام سازمان ملل 
که به ما ایمیل کرده و گفته اســت حتما باید زبان فارسی 
را حذف کنید موجود است. گفتند اگر این کار انجام نشود 
کل سخنرانی شما حذف می شود و ما مجبور شدیم صدای 

فارسی را حذف کنیم.
خزعلــی ادامه داد: یک عده کارشــان همین اســت و چه 
داخلی هــا و چه خارجی ها تلاش می کننــد اقدامات ما را 

خاموش کنند.

شناسایی ۴۴۸ بیمار جدید کووید۱۹ در کشور
مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت از شناسایی ۴۴۸ بیمار جدید 
کووید-۱۹ در کشور خبر داد. به گزارش ایلنا، مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی 
وزارت بهداشــت اعلام کرد: تا کنون ۶۵ میلیون و ۲۰۵ هزار و ۸۳۸ نفر دُز اول، 
۵۸ میلیون و ۶۰۰ هزار و ۸۳۲ نفر دُز دوم و ۳۱ میلیون و ۶۵۲ هزار و ۷۴۱ نفر، 
دُز سوم و بالاتر واکسن کرونا را تزریق کرده اند و مجموع واکسن های تزریق شده 

در کشور به ۱۵۵ میلیون و ۴۵۹ هزار و ۴۱۱ دُز رسید.
ظرف دیروز)۱۹ اسفند ماه ۱۴۰۱ (و بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی، ۴۴۸ 
بیمار جدید مبتلا به کووید۱۹ در کشــور شناســایی و ۲۳۰ نفر از آنها بستری 

شدند.
مجموع بیماران کووید۱۹ در کشور به ۷ میلیون و ۵۷۲ هزار و ۷۵۹ نفر رسید.

متاســفانه در طول ۲۴ ساعت گذشته، ۸ نفر از بیماران کووید۱۹ در کشور جان 
خود را از دست دادند و مجموع جان باختگان این بیماری، به ۱۴۴ هزار و ۹۴۱ 

رسید.
خوشبختانه تا کنون ۷ میلیون ۳۴۰ هزار و ۱۸۳ نفر از بیماران، بهبود یافته و یا 

از بیمارستانها ترخیص شده اند.
۳۹۸ نفــر از بیمــاران مبتلا به کوویــد۱۹ در بخش های مراقبــت های ویژه 

بیمارستانها تحت مراقبت قرار دارند.
تا کنون ۵۵ میلیون و ۴۱۹ هزار و ۵۵۴ آزمایش تشــخیص کووید۱۹ در کشور 

انجام شده است.
در حال حاضر ۱ شهرســتان وضعیت قرمز، ۱۳ شهر در وضعیت نارنجی، ۱۱۸ 

شهر در وضعیت زرد و ۳۱۶ شهر کشور نیز در وضعیت آبی قرار دارند.

کرونا

تصویربرداری از یک پلنگ ایرانی در  رودسر
مدیــر کل حفاظت محیط زیســت 
تصویربــرداری  از  گیــلان  اســتان 
محیط بانان پاســگاه ســرمحیط بانی 
اشــکورات رودسر از یک قلاده پلنگ 
ایرانی در منطقه شــکار ممنوع خبر 
داد. به گزارش روابط عمومی اداره کل 
حفاظت محیط زیست استان گیلان، 
حمزه عشــوری  درباره جزئیات این 
خبر گفت: ماموران یگان پاســگاه سرمحیط بانی اشکورات رودسر در پایش های 
میدانی خود در مناطق شکار ممنوع اشکورات رودسر، با شناسایی مسیر حرکت 
پلنگ در این منطقه و نصــب دوربین های تله ای، موفق به ضبط تصویر  از این 

گونه ارزشمند شدند.
وی با بیان اینکه پس از مشاهدات علایمی از جمله رد پا و سرگین پلنگ توسط 
محیط بانان و کارشناســان، از حضور این گونه ارزشمند در منطقه شکار ممنوع 
اشکورات اطمینان حاصل شــد، خاطر نشان کرد: مشاهده پلنگ در این منطقه 
بیانگر پویا بودن اکوسیستم و وجود امنیت و تغذیه مناسب برای این گونه بوده 
که به واســطه تلاش شــبانه روزی محیط بانان و همراهی ساکنان جوامع محلی 
محقق شده است و طی چند سال اخیر خوشبختانه شاهد پراکنش خوب پلنگ 

در استان هستیم.
 مدیرکل حفاظت محیط زیست گیلان در پایان ضمن اشاره به اهمیت مشارکت 
عموم مردم در حفاظت از محیط زیست، افزود: انتظار داریم مردم شریف استان 
گیلان بویژه ساکنان جوامع محلی محیط بانان را در حفاظت از طبیعت و حیات 

وحش یاری کنند.

محیط زیست

تداوم بارش باران در اغلب مناطق کشور
سازمان هواشناسی کشــور از تداوم بارش باران در اغلب مناطق کشور خبر داد 
و اعلام کرد که در روزهای شنبه و یکشنبه در استان های ساحلی دریای خزر ، 
شاهد افرایش محسوس دمای هوای خواهیم بود. سازمان هواشناسی کشور اعلام 
کرده است که طی در مرکز، جنوب غرب، دامنه های زاگرس مرکزی، دامنه های 
جنوبی البرز، شــمال شرق، ســواحل دریای خزر، بخش هایی از جنوب و غرب 
کشور و به صورت پراکنده در شمال غرب و شرق کشور بارش باران تداوم خواهد 
داشت و گاهی رعد و برق و وزش بادهای شدید رخ می دهد و در ارتفاعات و نقاط 

سردسیر، بارش ها به صورت برف خواهد بود.
هواشناســی ایران همچنین از شــدت یافتن بارش ها در کهگیلویه و بویراحمد، 
چهارمحال و بختیاری، خراســان شــمالی، شــمال غرب فارس، شــمال شرق 

خوزستان و شرق لرستان خبر داده است.
روز شنبه نیز بارش ها در شــرق لرستان رخ می دهد و رانندگانی که قصد تردد 
در این مناطق دارند باید احتیاط لازم را داشته باشند. در روز شنبه همچنین در 
بخش هایی از شمال شرق، شرق و بخش هایی از جنوب شرق کشور بارش ها ادامه 

دارد و در ارتفاعات البرز بارندگی به صورت پراکنده خواهد بود.
روز یکشنبه در اکثر مناطق کشور جوی آرام برقرار است، اما از روزهای دوشنبه و 
سه شنبه سامانه جدید بارشی وارد کشور می شود و در دامنه های زاگرس، جنوب 

غرب و بخش هایی از غرب و جنوب کشور شاهد بارندگی خواهیم بود.
براســاس اعلام سازمان هواشناسی، طی روزهای شنبه و یکشنبه در استان های 
ساحلی دریای خزر افزایش محسوس دما رخ خواهد داد، اما از روز سه شنبه دما 
مجددا کاهش می یابد. همچنین آب های جنوب کشــور مواج و متلاطم خواهد 
بود.  آسمان تهران نیز از با کاهش ابر و بارش ها را خواهد داشت و بیشینه دمای 

پایتخت به ۱۵ درجه بالای صفر می رسد.

آب و هوا

»فرامــرز خداییان« مدیــرکل امور فرآورده های غذایی و آشــامیدنی 
سازمان غذا و دارو با اشاره به تدوین سند »حداکثر دُز مجاز سموم« در 
محصولات غذایی به ایلنا گفت: امنیت غذایی بدون اســتفاده از سموم 
و آفت کش ها و… امکان پذیر نیست. اگر بخواهید بهره وری را در حوزه 
کشاورزی بالا ببرید، حتما باید سموم را استفاده کنید. زمانیکه سموم 
استفاده می شوند، حتما باید سمومی باشند که مشکل خاصی نداشته 
باشند. وی در پاسخ به این سوال که براساس این سند آیا استانداردهای 
ما با اســتانداردهای سایر کشور درخصوص حداکثر دز مجاز سموم در 

محصولات غذایی یکسان است، ادامه داد: ما نمی توانیم بگوییم استانداردهای ما استانداردهای دنیا است. این موضوع 
در هیچ جای دنیا هم امکان پذیر نیست و استانداردها در همه کشورها با هم متفاوت است. بلکه این موضوع برمی گردد 
به مصرف سرانه یعنی به طور مثال در کشور ما مصرف سرانه گندم برنج در کشور ما بیش از میزان مصرف این مواد 
غذایی در کشورهای اروپایی است، بنابراین استانداردی که ما برای گندم و برنج می نویسیم با استاندارد اروپا متفاوت 
اســت. مدیرکل امور فرآورده های غذایی و آشــامیدنی سازمان غذا و دارو تصریح کرد: در واقع آن حدی از سم که از 
طریق فرآورده های غذایی مانند برنج و گندم وارد بدن ما می شــود خیلی بیشتر از اروپا است. در مورد برخی از مواد 
غذایی مانند فلفل دلمه ای این موضوع برعکس است. در برخی از کشورهای اورپایی مصرف سرانه فلفل دلمه ای ۳۰ 
کیلو گرم اســت و در کشور ما ســرانه مصرف آن یک کیلوگرم است، لذا استانداردی که برای میزان سموم در فلفل 
تعیین می شــود در اروپا با کشــور ما متفاوت است. خداییان با بیان اینکه ما این سند را براساس ارزیابی خطر انجام 
داده ایم، خاطرنشان کرد: در ارزیابی خطر هم مصرف سرانه در نظر گرفته می شود و هم وزن ماده غذایی، همچنین 
ســایر فاکتورهای دیگر را مد نظر قرار می دهد و ســپس مشخص می کند که استاندارد گندم برای کشور ایران چند 
اســت برای سایر کشورها چه میزان باید باشد. لذا در همه جای دنیا این حداکثر دُز مجاز سم در محصولات غذایی 
باهم متفاوت است و نمی توانیم بگوییم که استاندارد ایران چرا با استاندارد یک کشور دیگر در این زمینه متفاوت است 
چراکه این میزان براســاس ارزیابی خطر و مصرف سرانه هر کشور تعیین شده است. وی ادامه داد: ارزیابی ریسک و 
خطر نیز براساس منابع علمی مانند FDA، آمریکا، کودکس و… است و ما ارزیابی خطر را براساس این منابع علمی 
انجام می دهیم و برای کشــور خودمان مشــخص می کنیم که آیا این محصول می تواند برای کشور ما ایمن باشد یا 
نباشد و استانداردها را براین اساس مشخص می کنیم. مدیرکل امور فرآورده های غذایی و آشامیدنی سازمان غذا و دارو 
تصریح کرد: کتاب و سندی که برای فرآورده های ما مشخص شده است براساس ارزیابی ریسک است و بومی سازی 
شــده است و آن چیزی که ما اینجا داریم با کشــورهای دیگر صددرصد متفاوت است. اما ایمنی کاملا تثبیت شده 
اســت. یعنی وقتی فاکتورها را بررسی می کنید خیلی از این فاکتورها نسبت به میزان مشخص شده در مواد غذایی 
پایین تر است.خداییان خاطرنشان کرد: در کشورهای اروپایی و آسیای شرقی و آمریکا گاهی اوقات حد مجاز سموم 
در مواد غذایی خیلی بیشــتر از آن چیزی است که ما مشخص کرده ایم و در برخی موارد این موضوع برعکس است 
چراکه ما ارزیابی خطر انجام داده ایم و این ارزیابی خطر براســاس مصرف سرانه است. استاندارد ما برای گندم، برنج 
و محصولاتی که اســتفاده می کنیم خیلی سختگیرانه تر بوده است نسبت به اروپا چراکه مصرف بیشتری داریم. وی 
درباره برگشــت برخی از موادغذایی که در ســال گذشته اتفاق افتاده بود، گفت: این یک موضوع دیگر در همه جای 
دنیا وقتی صادرات انجام می شود ممکن است محصول برگشت داده شود. در هر جای دنیا درصدی  عدم انطباق وجود 
دارد و این در کشور ما استثناء نیست. زمانی که محصولی صادر می شود ممکن است ریجکت شده یا عودت داده شود 
چراکه استانداردی که آن کشور مقصد دارد با استاندارد کشور ما متفاوت است. لذا زمانی که محصول به کشوری صادر 
می شود، صادرکنندگان باید الزامات و استانداردهای آن کشور را در نظر بگیرند و از کشور مقصد درباره میزان سموم 
در مواد غذایی صادراتی استعلام شود و مطابق با آن محصول صادر شود. صادرکنندگان باید این ویژگی ها را در نظر 

بگیرند و اگر محصولی مطابق با استانداردهای کشور مقصد نیست نباید صادرات انجام شود.

معاون فنی اداره کل انتقال خون اســتان تهــران درباره چگونگی 
اهدای پلاکت در مراکز اهدای خون توضیح داد.

دکتر ناظمی در گفت وگو با ایسنا، درباره وضعیت اهدای پلاکت در 
انتقال خون تهــران و مزایای آن،   گفت: یکی از روش های اهدای 
فرآورده هــای خونی، روش اهدای پلاکت اســت که به آن پلاکت 
فرزیس می گویند. در این روش اهداکنندگان مانند اهدای خون به 
مراکز انتقال خون مراجعه کرده و پذیرش می شــوند. البته اهدای 
پلاکت با اهدای خون چند تفاوت دارد؛ یکی از تفاوت ها بحث زمان 

اهدا اســت که نسبت به اهدای پلاکت، وقت بیشــتری از اهداکننده نسبت به اهدای خون گرفته می شود. در عین 
حال در روش اهدای پلاکت، خون کامل از اهداکننده گرفته می شود، سپس پلاکت از خون جدا شده و مابقی خون 

به بدن اهداکننده بازمی گردد.
وی افزود: در عین حال یکی از فواید اهدای پلاکت این اســت که هر کیســه ای که به این صورت تهیه می شــود، 
معادل شش تا هشت واحد پلاکت در اهدای خون معمولی است و این باعث می شود در افرادی که به هر علتی نیاز 
پلاکت در آنها زیاد است، مانند بیماران دچار مشکلات مغز استخوان و ... یک واحد از این نوع پلاکت تزریق کنید 
و این کار احتمال عارضه را در بیمار کاهش می دهد. زیرا در این روش بیمار با پلاکت یک فرد مواجه می شــود، نه 

پلاکت های شش نفر.
ناظمی درباره بیمارانی که نیازمند استفاده از پلاکت هستند، گفت: بیماران نیازمند پلاکت، بیمارانی هستند که به 
هر علتی مغز استخوان شان قادر به تولید پلاکت نیست. یک گروه از بیماران، بیمارانی هستند که ساخت پلاکت در 
مغز استخوان شان کاهش یافته که عمدتا به دلیل بیماری های بدخیمی مانند سرطان ها و ... اتفاق می افتد. دومین 
گروه بیماران، افرادی هستند که ممکن است مغز استخوان شان سالم باشد، اما تخریب محیطی شان زیاد است و در 

این گروه نیز مصرف پلاکت زیاد است.
معاون فنی انتقال خون استان تهران، گفت: در انتقال خون استان تهران روزانه حدود ۳۰ تا ۴۰ واحد پلاکت به روش 
فرزیس تولید می کنیم و باتوجه به اینکه تولید پلاکت با این روش مقداری زمان بر اســت، بنابراین تولید ما هم در 
طول روز محدود است. البته خداراشکر تا به امروز توانستیم به درخواست های بیمارستان ها در این زمینه به صورت 
۱۰۰ درصدی پاسخ دهیم. در عین حال ما بانک اطلاعاتی از افرادی داریم که سابقه اهدای پلاکت داشته اند، داریم 

و هر زمان نیاز به پلاکت داشته باشیم، با این افراد تماس می گیریم که خوشبختانه همکاری می کنند.
وی با بیان اینکه طول عمر پلاکت ســه تا پنج روز اســت، گفت: بنابراین نمی توانیم پلاکت را به مدت طولانی نگه 
داریم. یکی از چالش های ســازمان انتقال خون هم این اســت که زمانیکه خون گیــری و اهدای خون کاهش پیدا 
می کند، از آنجایی که مصرف پلاکت در بیمارستان ها زیاد است، محدودیت هایی برایمان ایجاد می شود و بر همین 
اساس امیدواریم که اهدای خون و همچنین اهدای پلاکت به صورت مستمر و همیشگی مورد توجه مردم قرار گیرد.

به گزارش ایسنا، باید توجه کرد که طبق اعلام سازمان انتقال خون موارد مصرف پلاکت فرزیس شامل بیماران مبتلا 
به سرطان خون، مبتلایان به کم خونی ناشی از نقص عملکرد مغز استخوان،  بیمارانی که پیوند مغز استخوان انجام 
داده یا تحت درمان با داروهای تضعیف کننده سیستم ایمنی هستند، بیماران شیمی درمانی یا رادیوتراپی، افرادی 
که بیماری های خونریزی دهنده یا اختلالات انعقادی دارند و... اســت. در عین حال باید توجه کرد که بدن انســان 
به ســرعت پلاکت ها را جایگزین می کند. بنابراین هر ۴۸ ساعت )دو روز( یک بار می توان پلاکت اهدا کرد. البته به 

شرطی که بیشتر از دو بار در هفته و ۲۴ بار در یک سال نشود.
در عین حال کسانی که شرایط اهدای خون کامل داشته باشند، از لحاظ سلامتی در صحت کامل باشند، حداقل ۱۸ 
سال تمام و وزن بالای ۵۰ کیلوگرم داشته باشند، از اهدای خون کامل قبلی شان حداقل هشت هفته گذشته باشد، 
آسپرین و داروهای شبیه آسپرین از ۷۲ ساعت قبل مصرف نکرده باشند و... می توانند اهدای پلاکت را انجام دهند.

چگونگی و شرایط اهدای »پلاکت«نحوه سنجش میزان »حداکثر دُز مجاز سموم« در محصولات غذایی


